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Acta de la Comissió Permanent de la Facultat de Geografia i Història  

celebrada el dia 28 de gener de 2021 
 
Dia: Dijous, 28 de gener de 2021 
Hora: 12 hores 
Lloc: Videoconferència * 
https://eu.bbcollab.com/guest/5028eb58b6a448cd877ea15ecf9226b9 
 
Presidit per: Ricardo Piqueras, Degà de la Facultat 
 
Secretària: Arlinda Garcia Coll 
 
Hi assisteixen: Aramburu Otazu, Mikel; Benach Rovira, Núria; Buxeda i Garrigós, Jaume; Carbonell Guberna, Jaume; 
Ciurans Peralta, Enric; Conejo da Pena, Antoni; Cornellà, Aina, Dantí Riu, Jaume; Estrada Bonell, Ferran; Garcia Coll, 
Arlinda; Gené Pinós, Pilar; Ibáñez Andujar, Àngels; López Bustins, Joan Albert, López Cachero, Francisco Javier; 
Peñalver Morral, Anna; Piñol Alabart, Daniel; Piqueras Céspedes, Ricardo i Tort Donada, Joan. 
 
Excusen assistència: Buenacasa Pérez, Carles 
 
Ordre del dia: 
 

1.- Aprovació de les actes de les reunions anteriors  
2.- Informació de l’equip deganal 
3.- Situació docència segon semestre 
4.- Aprovació, si s’escau, de l’Informe de Seguiment de Centre del  Màster d’Estudis Avançats en Arqueologia 

i Màster en Estudis Llatinoamericans” 
5.- Situació webs dels departaments  
6.- Torn obert de paraules 

 
S’inicia la reunió a les 12,05 h. 
 
1.- Aprovació de les actes de les reunions anteriors  
 
S’aproven sense esmenes les actes corresponents a les reunions dels dies 22/7/2020 i 18/9/2020. 
 
2.- Informació de l’equip deganal 
 
El degà informa dels darrers canvis al rectorat, un cop s’estan incorporant els nous vicerectors als seus càrrecs. D’una 
banda, la Sra. Glòria Matalí Costa serà la nova gerent de la UB, mentre que la Sra. Dolors Baena serà la Cap del 
Gabinet tècnic del Rectorat. Després de les eleccions, els nous vicerectors i vicerectores s’han anat incorporant i han 
començat a convocar reunions de treball. 
 
Tanmateix, el degà informa que la propera Junta de Facultat tindrà lloc el dia 24 de febrer a les 16 h. Comenta que 
aquesta serà la darrera Junta de Facultat abans de les eleccions on es triarà la renovació de la Junta que ha d’escollir al 
nou degà. D’acord amb el calendari, a mitjans de març s’obrirà el procés electoral, amb la revisió del cens, el qual 
finalitzarà amb la celebració de les eleccions a mitjans del mes de maig i l’elecció del nou degà entre finals de maig i 
principis de juny. 
 
La secretària de la Facultat informa sobre la cancel·lació dels actes de graduació que s’havien traslladat del setembre 
al febrer, esperant que la millora de la situació epidemiològica fes possible la seva celebració. D’altra banda, explica 
que la guanyadora del II Premi Murals de la facultat ha estat la Sra. Laura Fernández pel seu treball “Tradició 
precolombina”. També informa sobre la publicació del nou Butlletí La Facultat al Facultat, que s’ha enviat per primera 
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vegada el 18/1/2021. La previsió és publicar-lo cada inici de mes, enviar-lo a tot el PDI de la facultat i distribuir-lo per 
les xarxes i també al web de la facultat. D’altra banda, s’informa que el dia 29 de gener tindrà lloc la celebració de la 
sessió de benvinguda dels estudiants de mobilitat internacional que s’incorporen al segon semestre. S’estima que 
aquest seran al voltant d’uns 20 alumnes. Igualment, l’11 de gener es va tancar el període de sol·licitud de mobilitat 
internacional amb un increment de peticions de mobilitats Erasmus (46, davant de 39 del curs passat) i una davallada 
del programa Global Mobility UB (12, per 17 del curs anterior). A més a més, hi ha 5 sol·licituds per al programa Global 
Faculty. S’insisteix que aquestes xifres es refereixen a les sol·licituds i caldrà veure quants d’aquests acaben, 
finalment, marxant. Per altre costat, el dia 19 de gener va tenir lloc una reunió amb la Sra. Núria Massons, cap de 
l’OMPI, per parlar de les indicacions sobre els nous convenis del Programa Erasmus 20201-2027 que cal signar durant 
la primavera vinent. El 4 de febrer se celebrarà una reunió de la comissió d’internacional de la Facultat per treballar 
aquest tema. Finalment, es comenta que s’ha tancat definitivament el document de Memòria Acadèmica de la 
Facultat del curs 2019-20, la qual es publicarà durant el mes de febrer. 
 
El Dr. Daniel Piñol explica que la resolució del rector sobre les mesures excepcionals durant el període d’exàmens del 
primer semestre del curs 2020-21 del dia 14 de gener va anar en la línia de la posició de la facultat, quant a la 
possibilitat de fer exàmens presencials i la recomanació de fer-los en format virtual, sempre que això sigui fos 
possible. Comenta que la gran majoria de proves s’estan fent en format on line, però que també, quan així s’ha 
demanat, s’han fet exàmens presencials sense cap incidència. 
 
La Dra. Núria Benach comenta que se segueix amb les tasques de l’àmbit de qualitat amb la confecció de l’informe de 
seguiment de centre, que es presenta en el punt 4 d’aquesta reunió, i també amb les tasques de preparació del procés 
d’acreditació dels ensenyaments. Explica que, el 14 de gener, es va constituir el CAI i que hi ha hagut diverses reunions 
de treball amb els responsables dels ensenyaments afectats. 
 
El Dr. Jaume Buxeda informa que s’han rebut les peticions d’infraestructures que cerquen cofinançament de la 
Facultat per presentar-se a la convocatòria del rectorat per a la substitució d’infraestructura obsoleta. Comenta que 
encara no hi ha una convocatòria concreta per al romanent restant, però que sí que sembla que anirà destinat a la 
millora de la difusió de la recerca als webs dels departaments i dels grups de recerca. 
 
S’inicia un torn obert de paraules sobre les informacions donades en aquest punt. El Dr. Ferran Estrada pregunta 
sobre la interferència del procés electoral amb el calendari de la visita del CAE. El degà respon que la renovació de 
l’equip deganal no deixa en cap moment sense equip directiu la facultat i aprofita per expressar la voluntat de l’actual 
equip deganal de renovar la confiança rebuda fa 4 anys i continuar amb la seva tasca. El Dr. Ferran Estrada pregunta 
sobre el calendari de les eleccions d’estudiants, recordant l’absència de representants dels estudiants al consell 
d’estudis, tal com ha expressat en diverses ocasions. El degà respon que es preveu la convocatòria pel mes de maig. 
Finalment, el Dr. Ferran Estrada pregunta sobre la possibilitat de fer un acte de graduació conjunt per als estudiants 
graduats als cursos 2019-20 i 2020-21. Aquesta possibilitat no s’ha considerat, però es valorarà en el moment de 
l’organització dels actes d’aquest curs, segons sigui la situació sanitària. 
 
La Sra. Aina Cornellà expressa les dificultats de contacte amb els estudiants donada la situació de no presencialitat en 
la qual ens trobem, factor especialment negatiu de cara a l’organització de candidatures per a les eleccions. Demana 
la possibilitat d’enviar informació mitjançant els campus virtuals que apleguen al estudiants segons ensenyaments i, 
fins i tot, d’enviar alguna presentació en format vídeo. S’indica que qualsevol petició que es tingui en aquest sentit es 
faci arribar a la secretària de la facultat per avaluar la seva viabilitat.  
 
3.- Situació docència segon semestre  
 
El Dr. Daniel Piñol explica que, majoritàriament, les avaluacions del primer semestre s’han fet on line, però que també, 
les persones que ho han demanat, ho han pogut fer en format presencial. El degà es mostra satisfet de com ha anat el 
període d’avaluació i agraeix l’esforç realitzat per caps d’estudis i professorat en general. Es recorda que també hi ha 
previsió de fer la reavalució on line. De cara al segon semestre, se seguirà amb la docència en format on line, excepte 
pràctiques, exàmens i també alguna classe o activitat que es desitgi fer presencial. No obstant això, caldrà estar 
sempre atent a qualsevol modificació que pugui venir d’un canvi en la situació sanitària. Donada que la previsió feta 
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per a la docència del segon semestre va ser en format presencial, cal ara introduir les modificacions necessàries al 
GRAD. També es poden fer, si són necessàries, addendes als plans docents, però es recorda que el que no es pot 
modificar és l’avaluació. També es recorda que cal tancar la signatura d’actes d’assignatures del primer semestre 
abans del 6 d’abril.  
 
 
5.- Situació webs dels departaments  
 
Per absència momentània de la Dra. Benach, es canvia l’ordre dels punts de l’ordre del dia i es passa al punt 5.  
 
La secretària de la facultat explica que la inclusió d’aquest punt a l’ordre del dia es deu al fet que en les converses 
entre els directors de departaments incorporats més recentment (els Drs. Aramburu i Dantí) i el degà, aquests van 
mostrar la seva preocupació per la situació de les webs dels seus departaments. En principi, les webs dels 
departaments són competència d’aquests, però, donada la preocupació, es vol tractar el tema per si des del deganat 
es pot posar en marxa alguna iniciativa de suport. S’obra una ronda d’intervencions dels directors dels departaments. 
El Dr. Ciurans  explica que el departament d’Història de l’Art compta amb una becària de col·laboració que s’encarrega 
de la tasca de manteniment de web i xarxes. Comenta el problema de la curta durada d’aquestes beques, que són 
només d’un any, i es lamenta que no puguin tenir continuïtat. El Dr. Aramburu demana cercar una solució estructural. 
Explica que el web del departament d’Antropologia Social necessita ser actualitzada, cal la traducció al castellà i 
anglès, etc. Explica que, per un problema pressupostari per la infradotació del seu Departament, aquest no pot fer-
se’n càrrec. Creu que la solució és un programa de formació i capacitació del PAS perquè sigui aquest qui s’ocupi 
d’aquestes tasques. D’altra banda, demana que la convocatòria que ha de gestionar els romanents de la comissió de 
recerca prioritzi les millores dels webs dels departaments, més que les dels grups de recerca. 
 
El degà indica que no hi hauria problema en donar formació al PAS de la facultat perquè s’encarregui de l’actualització 
de les webs i també recorda que hi ha una bossa d’hores per a tasques de gestió que disposa tant consell d’estudis 
com departament d’on es podrien treure hores per algun professor/a que es fes càrrec d’aquests temes. 
 
El Dr. Jaume Dantí explica el problema de la web del departament d’Història i Arqueologia, Ja que aquesta fa de 
paraigües dels webs de les seccions departamentals i les àrees que el componen. Explica que hi ha una comissió del 
departament que s’encarrega dels temes de comunicació, coordinada per la Dra. Queralt Solé. Diu que caldria 
aprofitar els ajuts de la comissió de recerca per fer canvis estructurals, però restarà pendent el tema d’assegurar el 
manteniment.  
 
En Joan Tort explica que, en el departament de Geografia, s’ha contractat una ex-becària que s’encarrega d’aquestes 
tasques, sobretot en el tema del manteniment de les xarxes.  
 
El Dr. Aramburu incideix que, més que un tema de demanar recursos de la facultat,  el que es sol·licita és la implicació 
del deganat per donar una solució coordinada a la situació. 
 
La Sra. Àngels Ibáñez incideix en el fet que l’estructura de la UB no ha creat aquest perfil professional. Explica que, 
inicialment, es va dir que el PAS de cada unitat administrativa s’hauria d’encarregar del manteniment de la seva 
unitat, però que no s’ha fet cap pas més. A més a més, recorda que les necessitats actuals no van només en la línia del 
manteniment dels webs, sinó també de la visibilitat a les xarxes, en la creació de productes visuals, etc..., és a dir, un 
perfil professional que a hores d’ara no el tenim. Insisteix en que el fet que el PAS dels departaments es pot fer càrrec 
de les webs, però afirma que primer s’haurien de formar i, a més, seria el mateix personal que hi ha ara, de manera 
que deixaria de fer altra feina. Igualment, recorda els criteris i normativa de contractació: si excedeix un determinat 
cost econòmic o és una feina recurrent, haurà de sortir a concurs públic. En resum, exposa que les opcions que hi ha 
ara per ara són la convocatòria de beques de col·laboració de persones que col·laborin amb l’Anna Garcia (beca de 
màxim 11 mesos i amb un perfil per estudiants d’informàtica o de comunicació audiovisual però no alumnes de la 
nostra facultat) o bé fer un contracte de serveis, però segons import o recurrència, s’hauria de fer una contractació 
pública. 
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El Dr. Mikel Aramburu diu que cal trobar una línia de treball de la facultat en aquesta àrea. Afirma que el PAS del 
departament hauria de fer aquesta feina i comenta el greuge del fet que així sigui en alguns departaments i en d’altres 
no. La secretària de facultat demana que es diferenciïn les tasques associades a canvis estructurals (de caràcter 
puntual) de les tasques de manteniment (de caràcter continuat) i que cal que els departaments reflexionin i concretin 
què necessiten. 
 
Per finalitzar aquest punt, el Dr. Jaume Buxeda intervé per insistir en el fet que els diners disponibles per a la 
convocatòria de la Comissió de Recerca de la Facultat que hi ha en aquests moments són una partida excepcional que 
és probable que no es disposi en el futur. Per això, aquests diners s’haurien d’invertir en tasques de canvis 
estructurals que facilitin el manteniment autònom de les webs i també que vagin adreçades a la millorar la visibilitat 
de la recerca. El Dr. Buxeda es compromet a enviar un email per recollir les necessitats dels departaments (en general, 
tant en temes de recerca com en d’altres) i dels grups de recerca per poder afinar en la convocatòria pendent de la 
comissió de recerca. 
 
4.- Aprovació, si s’escau, de l’Informe de Seguiment de Centre del  Màster d’Estudis Avançats en Arqueologia i 
Màster en Estudis Llatinoamericans” 
 
La Dra. Benach presenta l’Informe de Seguiment de Centre del  Màster d’Estudis Avançats en Arqueologia i Màster en 
Estudis Llatinoamericans” que s’ha de lliurar ara i el sotmet a aprovació de la Junta. Informa que s’ha estat treballant 
amb secretaria, la comissió de qualitat i amb el becari de qualitat, en Guillem Ulldemolins. Agraeix a tots la dedicació. 
Aquest informe ja va ser aprovat en Comissió de Qualitat de la Facultat.  
 
L’informe s’aprova amb 17 vots a favor i 1 abstenció. 
 
 
6.- Torn obert de paraules 

La Dra. Benach explica que està en marxa el procés d’acreditació que afecta a 6 titulacions. A finals de febrer, es tindrà 
l’autoinforme i que aquest s’haurà de fer una junta extraordinària. La visita del CAE serà al juny.  

 
A les 14:15 hores, el Degà aixeca la sessió, de la qual, com a secretària, estenc aquesta Acta. 
 
 
 
 
 
La Secretària       Vist i plau 
Arlinda GARCIA COLL      El Degà 
        Ricardo PIQUERAS CÉSPEDES 


